
Dru{tvo Kortina je v slovenskem prostoru
prisotno `e kar lep ~as. Njihova dejavnost sega
na razli~na podro~ja. ^lani Kortine so nekak{na
gonilna sila  pri prenosu novih idej (v teoriji in
praksi) v doma~e loge. Vsi projekti pa so med
seboj povezani. Zdru`uje jih ~rpanje idej iz  sin-
teze spiritualne in misti~ne filozofije (antropo-
zofija), ki jih je na za~etku stoletja zagovarjal
Rudolf Steiner. Antropozofija je nova, {e nepriz-
nana veda, ki temelji na individualnem
razumevanju, svobodi in odgovornosti. V okviru
dru{tva trenutno te~ejo dejavnosti na podro~ju
waldorfske pedagogike, biodinami~nega kmetij-
stva ter zadnje ~ase vse bolj aktualne per-
makulture.

V kak{nih okoli{~inah je dru{tvo nastalo in
kako se je va{a dejavnost razvijala?

“Zametki dana{njega dru{tva segajo v leto
1988. Takrat sem v okviru ZSMS-ja ustanovil
gibanje za naravno prehrano. To je bilo tudi
obdobje, ko sem do`ivel osebno spremem-
bo zaradi zamenjave lastne prehrane ter
spoznal nov na~in `ivljenja. Vendar je v
Sloveniji takrat zelo malo ljudi poznalo

principe biodinami~nega kmetijstva ter z
njim povezano biolo{ko pridelano hrano.
Tako smo se zna{li v neke vrste getu. Kajti
spo{tovanje kriterija, da v trgovini  ne bo{
kupil konvencionalno pridelane hrane, bi
takrat pomenilo stradanje. [tevilo ljudi, ki je
iskalo biolo{ko pridelano hrano, pa je bilo
veliko. Ve~ina, ki se je druga~e prehranjevala,
pa ni poznala na~ina organizacije in dela na
podro~ju ekolo{kega kmetijstva. Kajti ena od
klju~nih idej, ki sem jih spoznal, je vzpostavl-
janje alternativnega na~ina organizacije v
verigi pridelovalec-predelovalec-trgovec-
kupec. Tako sem se povezal s skupino iz
Prekmurja, ki je `e nekaj ~asa gojila biodi-
nami~no kmetijstvo. Cela ideja je bila zas-
tavljena bolj {iroko. V Slovenijo naj bi pre-
nesli osnovne standarde za ekolo{ko kmetij-
stvo, ki jih predstavlja IFOAM (Mednarodno
zdru`enje gibanj za ekolo{ko kmetijstvo).
^lani IFOAM-a so zdru`enja proizvajalcev,
predelovalcev, trgovcev in kupcev, vklju~eni
so tudi svetovalci, pa tudi institucije na po-
dro~ju znanosti, {olanja in informacij. Po-
samezne ve~je zemljepisne enote spadajo pod
pristojnost regionalnih zdru`enj IFOAM-a.
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Slovenija je vklju~ena v sredozemsko regio-
nalno zdru`enje s sede`em v Kairu. V tem
~asu smo se pri Kortini odlo~ili ustanoviti
zadrugo, toda ker je bil ta korak storjen pre-
ve~ hitro, ta zdruga ni imela pogojev za pre-
`ivetje. V naslednjem obdobju je nastala
pekarna Son~ek. Ugotovili smo, da je pogoj
za resno delo na tem podro~ju tudi zago-
tovitev lastnega finan~nega vira. V predelavi
lahko doda{ neko kvaliteto, energijo in za to
dobi{ nekaj denarja. Kot posrednik je te`je
pre`ivet. Na ta na~in smo pome{ali dva sek-
torja – neprofitnega in gospodarskega. Tudi
IFOAM je tako organiziran. Na eni strani
imamo organizacije-zveze, ki so neprofitne,
~lani so pa kmetje, predelovalci, trgovci, se
pravi pravne osebe, ki od te dejavnosti `ivijo.
V okviru pekarne Son~ek smo vzpostavili
sodelovanje z “Zvezo dru{tev za cerebralno
paralizo Slovenije”, tako da je pekarna posta-
la ena izmed invalidskih delavnic pod okril-
jem te zveze. Zadnja leta se posve~amo
predvsem projektu “Uvajanje permakulture v
Slovenijo”. Za~eli smo zbirati informacije, ki
jih prej nismo poznali. Vedeti moramo, da je
permakultura samo en sistem znotraj
ekolo{kega kmetijstva. V dru{tvu smo se
strinjali, da je prav permakultura zelo primer-
na za na{ prostor. Konceptualna zanimivost
metode je zanimiva predvsem zato, ker jo
lahko sprejmejo tudi ljudje, ki imajo zadr`ke
do bolj “new-agerskih” metod (npr. biodi-
nami~na metoda je taka, da zahteva druga~en
svetovni nazor, poznavanje teorije o
kozmi~nih in zemeljskih silah...). Sredstva za
ta projekt smo dobili preko nate~aja na REC-
u (Regional Environmental Center for Cen-
tral and Eastern Europe). Pogoj za sodelo-
vanje na razpisu je bil, da smo nevladna orga-
nizacija. Ker je en od ciljev dru{tva Kortina
razvijanje biodinami~nega kmetijstva in ker
je permakultura dobra “podlaga” za razvoj
biodinami~nega na~ina pridelovanja, smo se
odlo~ili, da ta projekt izpeljemo pod okril-
jem sekcije za biodinami~no kmetijstvo
dru{tva Kortina.  S ~asom pa so se dejavnos-
ti povezane s permakulturo toliko raz{irile,
da sedaj ustanavljamo In{titut za permakul-
turo. 
Dru{tvo Kortina je v tem obdobju dejavno
predvsem na podro~ju {irjenja waldorfske

pedagogike. Gre za antropozofski na~in delo-
vanja, kjer se na znanstveni na~in prou~uje
duhovni svet. Vendar to znanje samo po sebi
ni ni~ vredno, ~e ga ne prena{amo v vsak-
danje `ivljenje. Rezultati antropozofskega
gibanja  v svetu so vidni predvsem na
podro~ju {olstva (nad sto waldorfskih {ol po
celem svetu), na podro~ju biodinami~nega
kmetijstva (npr. Zdru`enje Demeter v
Nem~iji), veliko {tevilo antropozofskih
zdravstvenih ustanov, terapevtskih skupnos-
ti za invalide, narkomane... V Sloveniji delu-
je waldorfski vrtec, {ola ter posestvo za bio-
dinami~no pridelovanje hrane (`ita, son~nice,
lan).”

Kako bi pojasnili bistvo permakulture neko-
mu, ki prvi~ sli{i za to besedo?

“Bistvo permakulture je zavedanje, da  so vse
stvari, ki jih okoli nas na~rtujemo, na~rtovane
v nekak{ne ekosisteme. Nau~iti se moramo,
da so stvari med seboj povezane. Preden
nekaj na~rtujemo, moramo najprej spoznati
lastnosti mikro-okolja. Nau~iti se moramo
opazovanja narave. [ele ko pridemo do te
stopnje, lahko za~nemo z na~rtovanjem sis-
temov, ki posnemajo ekosistem. Avtorja
knjige “Uvod v permakulturo” Bill Mollison
in Reny Mia Sley,  sta ta princip razvila s
pomo~jo opazovanja ekosistema gozda. Tako
sta ugotovila, da ima vsaka stvar svojo funkci-
jo in vlogo. Na ta na~in sta za~ela vzpostav-
ljat nov model kmetijstva, kjer je vse
povezano, ni ve~ sektorskega pristopa. Stvar
se je nadgrajevala, tak da danes permakul-
tura zajema podro~ja od na~rtovanja hi{,
eti~nega ravnanja z denarjem, na~rtovanja
vrtov, do vzpostavljanja druga~nega na~ina
bivanja v mestu (~etrti brez avtomobilov, co-
hausing – souporaba skupnih prostorov v
gospodinjstvu...). Max Lindegger, eden od
vodilnih strokovnjakov na podro~ju per-
makulture, jo je opisal takole: “Permakultura
je trajen, samozadosten sistem kmetovanja, ki
se obnese tako v kme~kem okolju kot v
mestnem okolju. Na~rtovan je tako, da v
specifi~nih okoljih omogo~a u~inkovito, z
malo truda vzdr`evano, optimalno donosno
dru`bo dreves, rastlin, `ivali in ~lovekovih
dejavnosti. Njena glavna cilja sta ekolo{ka
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uravnote`enost in raznolikost ekosistema,
na~rtovanega tako, da varuje zemljo, vodo,
energijo in druge naravne vire.” Leta 1981 so
v Avstraliji prvi udele`enci kon~ali te~aje izo-
bra`evanja o osnovah permakulture in za~eli
z izdelovanjem na~rtov za zemlji{~a po
na~elih permakulture. Do danes se je teh
te~ajev udele`ilo preko 4000 ljudi, ki na
razli~ne na~ine delujejo v {tevilnih ekolo{kih
in dru`benih gibanjih. Po zadnjih podatkih
obstaja na svetu `e 125 centrov za per-
makulturo, ki so raztreseni po vseh petih celi-
nah. Kmalu bo tudi v Sloveniji za~el delovati
In{titut za permakulturo, ki bo nekak{en
servis za vse bodo~e kmetovalce in ostale
interesente. V prvi fazi bo In{titut imel samo
informacijsko vlogo,  v smislu, da bo zbral
v informacijsko mre`o vse, ki se bodo kakor-
koli ukvarjali s permakulturo.”

Permakultura je torej na udaru. Kaj obsega
teko~i projekt “Uvajanje permakulture v Sloveni-
jo?”

“Osnovni cilji projekta so: uvajanje per-
makulture na vse prakti~ne ravni delovanja
posameznikov, skupin in organizacij, uvajanje
temeljnih na~el permakulture v kmetijsko
izobra`evanje in kmetijsko politiko ter postop-
no uveljavljanje principov trajnostnega razvo-
ja v na{i dru`bi. Glavnina projekta bo
potekala na podro~ju izobra`evanja in
vzpostavljanja strokovne podlage za razvoj
permakulture v Sloveniji. Poleg tega bodo
potekale redne promocije permakulture preko
javnih predstavitev posami~nih korakov
na{ega projekta. Ti koraki so naslednji:
– Prevod in izdaja knjige “Uvod v per-
makulturo” (knjiga je iz{la decembra 1994),

– Osnovni te~aj o permakulturi (potekal bo
v dveh delih, teoreti~no in prakti~no,
udele`enci obeh delov si bodo pridobili
mednarodno veljavno potrdilo, ki je pogoj
za pridobitev diplome “Permaculture
Design Diploma”),

– Vzpostavitev servisa za permakulturo,
– Za zaklju~ek projekta bomo organizirali
tiskovno konferenco, na kateri bomo pred-
stavili rezultate projekta in nadaljnje korake.
V prihodnosti mislimo izvajati nove izo-
bra`evalne dejavnosti, prevajati in izdajati

novo literaturo o permakulturi, {iriti dejav-
nost servisa za permakulturo ter vzpostavi-
ti {olsko kmetijo za permakulturo.”

Spadate med  dru{tva, ki dobi~ek reinvesti-
rajo v svoje nadaljnje delovanje. Kdo poleg
dr`ave {e financira va{e projekte?

“Projekt “Uvajanje permakulture v Slovenijo”
so dosedaj finan~no podprli Regionalni Cen-
ter za Okolje za Srednjo in Vzhodno Evropo
(REC), Ministrstvo za kmetijstvo in gozdarst-
vo, Ministrstvo za znanost in tehnologijo, Min-
istrstvo za okolje in prostor, In{titut za per-
makulturo, Tylagum, Avstralija ter Gaia Trust
iz Danske. Kar se ti~e ostalih projektov, je
na sre~o dr`ava prisiljena financirati projek-
te, ki so iz ekolo{kega vidika kvalitetni.
Tukaj je zelo pomembna zavest javnosti, ki
stoji za “eko-projekti”. Vendar pa obstaja
glede financiranja s strani dr`ave velik prob-
lem. Preden dr`ava za~ne sofinancirati pro-
jekte nevladne organizacije, lahko tako
dru{tvo propade. Kajti v Sloveniji {e ni
vzpostavljen sistem direktne podpore. To
pomeni, da ne dobi{ denarja na za~etku,
takrat ko ga tudi najbolj rabi{, dobi{ ga {ele,
ko si se dokazal na svojem podro~ju. Kar se
ti~e financiranja projekta “Uvajanje per-
makulture v Slovenijo” i{~emo sredstva pri
raznih fondacijah, ki financirajo razvoj per-
makulture in razvoj ekolo{kih projektov. Pri-
javljamo pa se tudi na vse dr`avne razpise.
Pomemben vir prihodkov je tudi organizaci-
ja izobra`evanja in tiskanje knjig. Upam, da
se bo s ~asom tudi pri nas uveljavil princip
donacij s strani posameznikov ali podjetij. Moj
cilj pa je kljub vsemu ostati neodvisen.”

Kak{no je va{e delovanje v javnosti?

“Na tem mestu lahko govorim samo o seg-
mentu kmetijstva oz. prehrane. Moje delo je
ves ~as koncentrirano v verigi pridelovalec-
kupec. Lahko bi celo rekel, da se ukvarjam s
tr`enjem, ~eprav to delam na druga~en na~in.
Na{a strategija je predvsem vzpostavljanje
stika z ljudmi. Izku{nje s pekarno Son~ek so
pokazale, da dosti bolj pomaga direktna
komunikacija s kupcem kot ne vem kak{na
reklama. Izogibamo se reklamiranju v smislu
prepri~evanja ljudi o ne vem ~em. Zagovar-
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jamo princip svobode do izbire. Zato je edina
pomembna stvar informirati, kaj in kako nekaj
dela{. Kupec se mora nato svobodno odlo~iti.
Dokler imajo ljudje samo eno mo`nost, nima-

jo svobode izbiranja. To je dalj{a in bolj
naporna pot do kupca, po drugi strani pa je
ta pot bolj sigurna. Gradimo na komunikaci-
jah, ki se ve~inoma ne prekinejo.”
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